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AZ ISPA-pályázaton nyert 2,2 milliárd forintos eu-
rópai uniós támogatással Szeged és környéke le-

hetőséget kapott arra, hogy a hulladékgazdálkodás te-
rületén felzárkózzon a fejlettebb országokhoz. A la-
kosság támogatása nélkül azonban, legyenek bármi-
lyen elszántak a program felelősei, a lehetőség csak 
lehetőség marad. Hiába helyeznek ki több száz szelek-
tív hulladékgyűjtőt a településeken, ha senki nem 
hordja oda a papírt, műanyagot és üveget. (Vagy -
mert erre is van példa - heccből az üveg helyére gyö-
möszöli be a papírt.) Hiába számolják fel a vadlerakó-
kat és alakítanak ki még több ingyen használható hul-
ladékudvart, ha „szorgos" emberek továbbra is az 
árokpartra hordják a szemetet. A komposztáló telep, 
az építési törmelék feldolgozó üzem vagy a központi 
lerakó szigetelése persze, mindenképpen komoly előre-
lépést jelent, de igazi változást csak akkor lehet elérni, 
ha abból mindenki kiveszi a maga részét. Márpedig e 
tekintetben, azt hiszem, mindenkinek van még söprö-
getnivalója a háza táján, a szó konkrét és átvitt értel-
mében egyaránt. Azokat a fejlesztéseket, amelyeket 
most uniós segítséggel valósíthatunk meg, néhány 
éven belül így is, úgy is végre kellett volna hajtanunk. 
Az EU most levette a vállunkról a beruházások anyagi 
terhét. A többi rajtunk múlik. 

K. 6. 
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többe kerül 
Az Európai Unióhoz va-

ló csat lakozás egyik kör-
nyezetvédelmi követelmé-
nye a szelektív hulladék-
gyűjtés ál talánossá tétele. 
Ezt azonban az emberi tu-
d a t f o r m á l á s n e h é z s é g e 
mellett az is gátolja, hogy 
jóval többe kerül a jelen-
leg alkalmazott hulladék-
kezelési módszereknél. 

A Dél-Magyarországi Méh 
Rt. a Zalaegerszegtől Debrece-
nig elhelyezkedő telepein egy 
év alatt mintegy 120 ezer tonna 
másodnyersanyag - vas, szí-
nesfém. papír és műanyag -
ipari előkészítését végzik, majd 
az újrahasznosítható anyagokat 
különböző felhasználóknak 
szállítják el. A társaság elnök-
vezérigazgatója, Szabó Jenő 
szerint a másodnyersanyagok 
felhasználása jelentős hasznot 
és anyagi megtakarítást hozhat 
az országnak. Az újrahasznosí-
tásba bevont hulladék mennyi-
sége a szelektív gyűjtés elterje-
désével növelhető. Az iparban 
keletkező felesleg válogatott 
gyűjtését ma is széles körben 
alkalmazzák, a lakosság köré-
ben azonban eddig csupán el-
vétve próbálkoztak a szelektív 
hulladékgyűjtésre való „rá-
szoktatással". A vezérigazgató 
úgy véli, az emberi tudatformá-
lás nehézsége mellett az is gá-
tolja a szelektív gyűjtés elterje-

dését, hogy a jelenleg alkalma-
zott hulladékkezelési módsze-
reknél jóval többe kerül, hiszen 
legalább háromszor annyi kon-
ténerre, ezekhez külön szállító-
eszközökre van szükség. Szabó 
Jenő szerint, a szelektív hulla-
dékgyűjtéssel már kezdetben 
negyven százalékkal lehetne 
csökkenteni a hulladéklerakók 
terhelését. 

A válogatott hulladékgyűj-
tés azért is követendő módszer, 
mert hazánk csak így tud meg-
felelni az Európai Unió kör-
nyezetvédelmi követelményei-
nek. Csatlakozásunkkal párhu-
zamosan meg kell teremteni a 
másodnyersanyagok feldolgo-
zására alkalmas gépek és be-
rendezések gyártását végző 
háttéripart, mivel a jelenlegi 
eszközöket Nyugat-Európából 
hozzák be az erre szakosodott 
cégek. Ahhoz pedig, hogy a 
hulladékok újrahasznosításá-
nak Nyugat-Európában általá-
nosan elterjed gyakorlata Ma-
gyarországon is meghonosod-
jon, az. ipari technológia jelen-
tős átalakítására is szükség 
van. Szabó Jenő úgy véli, az 
uniós normáknak való megfe-
lelés további fontos színtere az 
oktatás: környezetvédelmi mér-
nökök felkészítése, amit a Sze-
gedi Tudományegyetem is tá-
mogat különböző képzések in-
dításával. 

Hegedűs Szabolcs 

Milliárdos fejlesztés Szeged térségében 

Tisztább környezet - három év alatt 

S z a b ó Ferenc: A központ i h u l l a d é k l e r a k ó sz igete lése is része a Regionális H u l l a d é k g a z d á l k o d á s i 

Szelek-
tív h u l l a -
d é k g y ű j -
tés, a kis-
t e l epü lé s i 
környezet-
szennyező 
s z e m é t t e -
l epek fel-

s z á m o l á s a , a k ö z p o n t i 
hu l ladék le rakó szigetelé-
se, komposztáló- és építé-
si t ö r m e l é k f e l d o l g o z ó 
üzem létesí tése - mindez 
része a n n a k a regionál is 
h u l l a d é k g a z d á l k o d á s i 
f e j l e sz tés i p r o g r a m n a k , 
a m e l y e t e g y e u r ó p a i 
un ió s p á l y á z a t o n n y e r t 
t á m o g a t á s b ó l 3 év a la t t 
v a l ó s í t m e g a S z e g e d i 
K ö r n y e z e t g a z d á l k o d á s i 
Kht. 

A Környezetgazdálkodási 
Közhasznú Társaság által be-
nyújtott pályázati dokumentá-
ció alapján Szeged városa és a 
szűkebb régió 2,2 milliárd fo-
rintos támogatást nyert a térsé-
gi hulladékgazdálkodás fejlesz-
tésére, a hulladékok által oko-
zott környezetszennyezés fel-
számolására, az Európai Unió 
ISPA támogatási alapjából. A 
fejlesztési elképzelésekről Sza-
bó Ferenc, a társaság ügyveze-
tő igazgatója számol be. 

P r o g r a m n a k . (Fotó: Miskoiczi Róbert) 

4z állam is segít 
Szeged hulladékgazdálko-

dási és szennyvízkezelési inf-
rastruktúrája a fejlett nyuga-
ti városokéhoz képest leg-
alább 30-40 évnyi elmara-
dást mutat - vélte dr. Tímár 
László, Szeged gazdasági 
ügyeiért felelős alpolgármes-
tere. Igaz, mindkét területen 
történtek fejlesztések, első-
sorban szegedi szakemberek-
nek köszönhetőn, akik mind-
két terület átfogó fejlesztési 
programját is kidolgozták az 
elmúlt esztendőkben. 

„A közelgő uniós csatla-
kozás támasztotta követel-
mény-redszerek teljesítéséhez 

miatt éppen ezeket a hosszú 
távú fejlesztési programokat 
kell maradéktalanul, s rövid 
időn belül megoldanunk" -
szögezte le az alpolgármes-
ter. Erre azonban még a kö-
zelmúltban sem mutatkozott 
túl nagy esély, hiszen a ren-
delkezésre álló hazai forrá-
sok, és a város saját ereje 
legfeljebb ahhoz lett volna 
elegendő, hogy 15-20 év 
alatt következzék be értékel-
hető javulás. 

A közelmúltban meghozott 
brüsszeli döntés azonban, 
amely az EU ISPA támogatá-
si rendszerének elindítása 

óta a legnagyobb a legna-
gyobb magyar sikerként érté-
kelhető, hogy Szeged a hulla-
dékgazdálkodásának korsze-
rűsítéséhez 2,2 milliárd fo-
rint, míg szennyvíz-projectjé-
nek megvalósításához 8,7 
milliárd forint vissza nem té-
rítendő támogatást kapott. 

Mivel a kormány összesen 
38 milliárd forintot különített 
el a hasonló kezdeményezé-
sek támogatására, minden 
esély megvan arra, hogy Sze-
ged - állami segítséggel - a 
beruházások megkezdéséhez 
szükséges önrészt is fel tudja 
mutatni. K. B. 

Ha külföldön járunk, irigy-
kedve nézegetjük a tiszta ut-
cákat, rendezett köztereket, a 
mindenütt megtalálható, tet-
szetős szelektív hulladékgyűj-
tő konténereket. Sokan úgy 
gondolják, mi legfeljebb évti-
zedek múlva juthatunk el erre 
a szintre. Az uniós csatlakozás 
azonban az ország és Szeged 
számára is új lehetőségeket te-
remtett. A korábban 15 évre 
tervezett hulladékgazdálkodá-
si fejlesztési program már jö-

vőre elkezdődhet és a tervek 
szerint három év alatt be is fe-
jeződik. 

2003. december 31-ig meg-
valósul a városi és térségi sze-
lektív hulladékgyűjtés teljes 
hálózata: a város 120 pontján 
helyezünk ki papír, műanyag 
és üveg visszagyűjtésére szol-
gáló speciális konténereket, és 
további 10 hulladékudvart lé-
tesítünk. A régió csatlakozó 
települései hasonló fejleszté-
sekre számíthatnak: települé-

senként legalább egy hulladék-
udvart alakítunk ki, a közte-
rületekre pedig kikerülnek a 
szelektív gyűjtőkonténerek. 
Elsősorban a kisebb települé-
sek szempontjából fontos az 
is, hogy a kivétel nélkül kör-
nyezetszennyező módon mű-
ködő szeméttelepek felülvizs-
gálatának és a telepek rekulti-
vációjának költségeit is támo-
gatja a program. Ennek jelen-
tőségét az adja, hogy az ilyen 
létesítmények túlnyomó részét 

néhány éven belül, a hazai 
jogszabályok szigorítása miatt 
be kellene zárni. 

Fontos feladat a környezet 
szennyezése nélkül működtet-
hető regionális hulladéklerakó 
telep kialakítása is. A fejlesz-
tési program keretében sor ke-
rül a szegedi Sándorfalvi úti 
központi hulladéklerakó telep 
utólagos műszaki védelmére 
és a hulladékból képződő 
nagy mennyiségű biogáz 
hasznosítására is. A lerakó te-
lep felső szigetelése kizárja 
majd, hogy a lerakott hulladék 
szennyező anyagait a csapa-
dék a talajba, vagy a talajvíz-
be mossa. A talajvíz szintjét 
pedig úgy szabályozzuk, hogy 
az sohasem érintkezhet a lera-
kott hulladékkal. így a 
szennyezés sem lefelé, sem 
oldalirányban nem terjedhet 
tovább. A szennyezett csurga-
lékvizek tisztítására saját 
szennyvíztisztító telepet ho-
zunk létre. A telepen képződő 
biogázból villamos energiát 
fogunk előállítani. 

A térség települési és me-
zőgazdasági eredetű, biológia-
ilag bontható növényi hulladé-
kainak hasznosítása jelenleg 
nem megoldott, az ISPA prog-
ram keretében megvalósuló 
regionális komposztáló tele-
pen viszont akár évi 30 ezer 
tonna szerves hulladékot is fel 
lehet majd dolgozni. A kor-
szerű, teljesen automata tech-
nológia néhány nap alatt el-
végzi azt, ami a természetben 
hónapokig tart. Az így előállí-
tott anyag kiválóan alkalmas 
talajerő visszapótlásra, a lera-
kó telep takarására, szennye-
zett területek rekultivációjára. 
Egy része várhatóan értékesí-
tésre is kerül majd, amely 
újabb bevételi forrást jelenthet 
az ágazat problémáinak meg-
oldására. 

Az építési törmelékeket, 
bontási hulladékokat jelenleg 
a mély fekvésű, roncsolt terü-
letek feltöltésére használják. 
Ez komoly környezeti kocká-
zatot jelent, ezért került a ter-
vezett fejlesztési programba 
az építési és bontási hulladék 
feldolgozó és hasznosító te-
lep. Ezzel együtt olyan integ-
rált hulladékgazdálkodási 
rendszer létrehozására kerül 
sor a térségben, amely lehető-
vé teszi a hulladékok által 
okozott környezetszennyezés 
megakadályozását és felszá-
molását. 

Keczer Gabriella 

On gyű j te né szelektív módon a hulladékot? 

Nagyapá t i Ágota (Sze-
ged-Kiskundorozsma, 18 
éves, tanuló): - A családom-
mal mi még a hagyományos 
módon gyűjtjük a szemetet, 
a háztartási hulladékot. Sze-
retnénk másképpen, de Do-
rozsmán - amennyire tudom 
- még nincsenek elhelyezve 
erre alkalmas konténerek. 
Pedig, ez egy nagyon hasz-
nos, környezetbarát eljárás, s 
nagyon sok mindent újra fel 
lehet dolgozni. Úgy látom, 
hogy ennek a folyamatnak 
még nagyon az elején tar-
tunk. 

Törökné Dékány Tünde 
(Szeged, 28 éves, eladó): - Kap-
tam szórólapot az ezzel foglal-
kozó cégtől, de eddig - ha ősz-
inte akarok lenni - nem nagyon 
törődtem vele. Kevés olyan kon-
téner van a városban, amely erre 
alkalmas. Szerintem akkor min-
denki örömmel gyűjtené ilyen 
módon a hulladékot, ha a háza 
előtt lenne egy ilyen „kuka", hi-
szen a hagyományos mindenütt 
megtalálható. Sajnos, kényelme-
sek vagyunk, s olykor két sarok-
kal sem megyünk arrébb, bármi-
lyen jó ügyről is legyen szó. Pe-
dig, tényleg ez a jövő. 

Nagy Brigitta (Szolnok, 
23 éves, tanuló Szegeden): 
- Szülővárosomban, Szol-
nokon már így gyűjtöm, s 
szerintem ez j ó módszer . 
Az üveg , a papí r , a mű-
anyag szelektálásával meg-
könny í the t jük azoknak a 
dolgát, akik a hulladék fel-
dolgozásával, újrahasznosí-
tásával foglalkoznak. Sze-
geden , a Víz to rony téri 
Penny markét előtt láttam 
ilyen konténert , remélem 
egyre több lesz belőlük az 
országban. Mindenképpen 
ez a jövő. 

Seres Att i la (Üllés, 38 
éves, köztisztviselő): - Egye-
tértek a szelektív hulladék-
gyűjtéssel, amivel már évek-
kel ezelőtt európai útjaimon is 
találkoztam. Egyébként a vi-
déken élőknek ez nem újdon-
ság. Falun a nagyszüleink már 
alkalmazták ezt, mindent is-
mét hasznosítottak a ház kö-
rül. A mindent elborító szemét 
urbanizációs probléma, a csa-
ládom és ismerőseim Üllésen 
is szelektíven gyűjtik a hulla-
dékot. Egyszerű a képlet: 
vissza kell térni nagyapáink, 
nagyanyáink szokásához... 

C s a l a J ó z s e f (Puszta-
mérges, 47 éves, autóbusz-
vezető): - Szerintem ez na-
gyon jó dolog, s Pusztamér-
gesen mi eszerint is cselek-
szünk. Nagyon szép a kör-
nyezet, a vidék ahol élünk, 
s erre - úgy gondolom -
k ö t e l e s s é g ü n k v igyázn i , 
hogy így adhassuk át a gye-
rekeinknek, az unokáink-
nak is. Vagyis ezt be l ső 
i g é n y n e k kell d ik t á ln i a , 
mert parancsra, kötelesség-
ből sokka l n e h e z e b b e n , 
kényszeredettebben mozgó-
síthatók az emberek. 

Kibédi Péter (Szeged, 23 
éves, sportriporter): - Termé-
szetesen szeretném így gyűjteni 
a hulladékot, ez is egy jó ötlet 
környezetünk megóvására, de... 
De én még nem gyakorlom ezt, 
s szerintem sokan nem is figye-
lünk erre kellőképpen. Az utcán 
siető emberek a kezükben lévő 
műanyag üdítős flakont, papír 
zsebkendőt, vagy kólásdobozt 
szinte reflexszerűen hajítják be-
le a legközelebbi kukába, nem 
is nézik van-e lehetőség a sze-
lektív gyűjtésre. Először a fel-
fogást, a gondolkodásmódot 
kell megváltoztatni. 

K o m l ó s I s t v á n (Szék-
kutas, 25 éves, programo-
zó): - Nem szeretnék egy 
nagy szemétkupac tetején él-
ni, tehát igen a válaszom. 
Sa jnos , Székkutason erre 
még nem tereremtették meg 
a központos í to t t lehető-
séget. A környezetvédelem 
szempont j ábó l is nagyon 
fontos, hogy erre átálljunk, 
persze, nem lesz könnyű, 
mert évtizedes szokásokat, 
rossz be idegződéseke t 
kell(cne) megváltoztatni. Az 
Európába vezető út egyik 
fontos állomása lehet ez. 


